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O limitech poplatků se nerozhodlo 
Vláda odložila návrh na zvýšení horní sazby 

poplatků za odvoz komunálního odpadu na 
1250 Kč za rok. Návrh vyplývá z novely záko-
na o místních poplatcích, kterou na zasedání 
vlády předložilo ministerstvo financí.  

Novela o EIA zamítnuta 
Poslanecká sněmovna 18. února v závěreč-

ném čtení zamítla vládní novelu zákona  
o posuzování vlivů na životní prostředí. Upra-
vovala podmínky, za kterých mohou občanská 
sdružení soudně napadnout některá úřední 
rozhodnutí. Ministr životního prostředí a před-
seda zelených Martin Bursík to označil za 
bezprecedentní rozhodnutí. Rozhořčilo ho 
především to, že pro zamítnutí hlasovali také 
někteří koaliční poslanci. 

Mantinely pro „šrotovné“ 
Evropská komise vymezila mantinely,  

v nichž by se měly pohybovat tzv. šrotovací 
prémie. Lidé v části zemí EU dostávají od 
státu bonusy až několik tisíc eur při koupi 
nového vozu, pokud třeba současně nechají 
sešrotovat staré auto. Podle Bruselu takové 
pobídky, k nimž řada zemí přistoupila kvůli 
krizi, nesmí být protekcionistické. Neměly by 
tedy třeba zvýhodňovat pouze domácí vozy. 
Státy by podle doporučení Bruselu měly zajis-
tit, aby se opatření neobcházela.  

Hamburk a Stockholm oceněny  
„Zelenými hlavními městy Evropy“ pro rok 

2010 a 2011 vyhlásila Evropská komise 
Stockholm a Hamburk. Tuto cenu získávají 
města, která ochranou životního prostředí a 
urbanizačními plány přispívají ke zlepšování 
kvality života svých obyvatel. O titul „ze-
leného hlavního města Evropy“ se ucházelo 
35 měst, mezi nimi i Praha. Mezi finalisty se 
dostalo osm měst, např. Freiburg a Münster  
v Německu, dále Kodaň a Amsterodam. 

Padne část stromů u silnic 
Správa silnic se brání nařčení, že plánuje 

bezdůvodně kácet kolem komunikací zdravé 
stromy. Podle dat, která poskytla ČIŽP, má 
letos kolem silnic padnout na 9000 stromů. 
Šéf Ředitelství silnic a dálnic Alfred Brunclík 
řekl, že silničáři jsou ochránci stromů. „Silnič-
ní síť má 55 tisíc kilometrů, takže v průměru 
se pokácí jeden strom na šest kilometrů,“ řekl 
Brunclík. 

Krátce Editorial 

Bursík chce obchodům zakázat rozdávání igelitek 
Ministr životního prostředí a šéf zelených 

Martin Bursík chce zakázat obchodům rozdá-
vat igelitové tašky zdarma. Ročně jich podle 
něj dají zákazníkům až 3 miliardy, což předsta-
vuje 9000 tun plastů. Záměr je součástí návrhu 
nového zákona o odpadech, který chce Bursík 
sněmovně předložit v květnu nebo v  červnu.  
V Irsku, kde se ministerstvo inspirovalo, klesl 
podíl igelitových tašek po zákazu rozdávání  
v komunálním odpadu z 5 % na 0,22 %.  

Obchody budou mít podle Bursíkova návrhu 
možnost nadále rozhodovat, 
kolik přesně za tašku zákazní-
kovi naúčtují. Ministerstvo 
financí by nicméně mělo sta-
novit minimální částku, aby 
obchody nezačaly za tašky 
účtovat například 15 haléřů, 
které by v konečném účtu 
zaokrouhlily. Obchodníci po-
dle ministra vybírají za tašky 
peníze už nyní tak, že jejich 
cenu započítávají do cen zboží.  

S rozhodnutím MŽP nesou-
hlasí Hospodářská komora, 
podle níž by zákaz bezplatných 
tašek znamenal pouze vyšší 
náklady pro firmy a občany. „HK považuje 
návrh zákazu rozdávání nákupních tašek, nejen 
igelitových, ale i papírových, za opatření, které 
lidem život komplikuje a zdražuje namísto 
toho, aby ho usnadňoval. To, jestli obchod jako 
podnikatelský subjekt nabídne zákazníkovi 
tašku zdarma, je jen na jeho rozhodnutí a jde 
do jeho nákladů,“ uvedl prezident HK Petr 
Kužel, podle kterého by se ministerstva v době 
hospodářské krize měla zabývat jinými věcmi, 
než je vymýšlení dalších nových regulací. Ige-

litky nyní mají k dispozici jen zákazníci hyper-
marketů Globus, Hypernova a obchodů Tesco, 
ostatní obchodní řetězce již nabízejí pouze 
placené tašky. Někteří obchodníci nechtěli 
zatím rozhodnutí MŽP komentovat, jiní hovo-
řili opatrně. „Vyřešení problematiky zdarma 
rozdávaných tašek je součástí naší strategie 
sociálně odpovědné společnosti. Uvědomujeme 
si, že jako jeden z největších maloobchodníků 
na trhu jsme spoluodpovědní za ochranu život-
ního prostředí a další udržitelný rozvoj,“ řekl 

mluvčí hypermarketů Hyper-
nova Libor Kytýr. Bez dalších 
podrobností dodal, že firma 
letos v této oblasti připravuje 
nový koncept.  
Společnost Tesco již dříve 
vyčíslila, že výroba asi 100 mi-
lionů igelitových tašek ji ročně 
přijde přibližně na 31 mil. Kč. 
Tesco se proto jejich spotřebu 
snaží snížit a ve svých prodej-
nách prodává i jutové nákupní 
tašky, které mají dlouhou ži-
votnost. Prodej jutových tašek 
podle dřívějších informací 
postupně roste.  

Bursík zdůraznil, že se ministerstvo snažilo  
s obchodníky uzavřít dobrovolnou dohodu, ale 
nezdařilo se to. Při rozhodování vzal Bursík  
v úvahu také irský výzkum veřejného mínění, 
podle kterého 90 % obyvatel země konec vol-
ného rozdávání igelitových tašek ocenilo jako 
dobrý nápad. Poplatky za igelitové tašky za-
vedlo Irsko v roce 2002, kdy za ně výrobci 
platili 15 centů, v roce 2007 poplatek stoupl na 
22 centů. Obchodníci mohou tyto minimální 
ceny navýšit.  

O D P A D O V É   D N Y   2 0 0 9 
Cyklus Odpadové dny v roce 2009 zahrnuje odborné konference, které svým zaměřením a obsahem 
postihují širokou problematiku nakládání s odpady. Cílem cyklu je obsáhnout co nejvíce informací pro 
tvorbu dlouhodobě udržitelných integrovaných systémů nakládání s odpady. V rámci cyklu Odpadové dny 
2009  se můžete zúčastnit čtyř významných konferencí: 
• Odpady 21 – odpadové hospodářství středoevropských zemí 
28. – 29. dubna 2009  v Ostravě,  pořádá FITE, a.s., informace 
na www.fite.cz 
• Zpětný odběr 2009 – zpětný odběr vybraných výrobků 
19. května 2009 v Praze, pořádá ASEKOL, s.r.o., informace  
na www.asekol.cz 
• Odpady a obce 2009 – nakládání s komunálními odpady 
10. – 11. června 2009 v Hradci králové, pořádá EKO-KOM, a.s., informace na www.ekokom.cz 
• Biologicky rozložitelné odpady – nakládání s biologicky rozložitelnými odpady 
9. – 11. září 2009 v Náměšti nad Oslavou, pořádá ZERA, informace na www.zeraagency.eu  
Celý cyklus je určen zástupcům samospráv a státní správy obcí, měst a krajů, odpadářským firmám,  
vzdělávacím a odborným organizacím a odborné veřejnosti.  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.fite.cz
http://www.asekol.cz
http://www.ekokom.cz
http://www.zeraagency.eu
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Energie z obnovitelných zdrojů  
ČR pravděpodobně nesplní závazek vůči EU 

vyrábět v roce 2010 8 % energie z obnovitel-
ných zdrojů. Podle ministra průmyslu a ob-
chodu Martina Římana to sice teoreticky lze 
stihnout, ale za vysokých nákladů. Řekl to 
tím, že sankce za nesplnění limitu Česku ne-
hrozí. Loni se v ČR z obnovitelných zdrojů 
vyrobila zhruba 4 % elektřiny.  

Česku hrozí arbitráž za spalovnu 
České republice údajně hrozí nová arbitráž. 

Švýcarská společnost Konsortium Oeconomis-
mus chce 710 mil. Kč kvůli půjčce na nereali-
zovaný projekt spalovny v Mladé Boleslavi, 
napsal server iDnes.cz s tím, že společnost, 
která měla spalovnu stavět, zkrachovala. Mi-
nisterstvo financí ovšem tento požadavek 
zásadně odmítá.  

Skládka v Nasavrkách se rozšíří 
Společnost AVE Nasavrky chce výrazně 

rozšířit skládku komunálního odpadu u Nasa-
vrk na Chrudimsku. K dnešní rozloze zhruba  
6 hektarů by mělo přibýt dalších asi 1,5 hekta-
ru. Doba využití skládkovacího prostoru by se 
tak měla zvýšit o dalších sedm let. Skládka 
začala fungovat v roce 1993. Postupně se  
v několika etapách rozšiřovala, uzavřena by 
měla být podle předpokladů po rekultivaci  
v roce 2020. Současná rozloha areálu je  
6 hektarů, plocha vlastní skládky 4,6 hektaru.  

O „šrotovné“ zažádalo 105 tisíc lidí  
O takzvané šrotovné v Německu zažádalo 

už přes 105 tisíc lidí. Ze státní dotace, kterou 
mohou lidé získat při koupi nového automobi-
lu a sešrotování starého, mají užitek přede-
vším němečtí výrobci automobilů. To zamýš-
lela vláda, která tímto opatřením chtěla pomo-
ci domácímu automobilovému průmyslu do-
stat se z nynější odbytové krize. Lavinu žádos-
tí o prémii však údajně může přibrzdit obava, 
že zdroje vyhrazené pro vyplácení dotace brzy 
vyschnou.   

Odpady 

EKO-KOM podpoří třídění stovkami milionů korun 
Společnost EKO-KOM, která v Česku orga-

nizuje oddělený sběr odpadu, podpoří fungová-
ní tuzemského systému třídění odpadu několi-
ka stovkami milionů korun. Peníze mají pomo-
ci městům a obcím vyrovnat se s dopady fi-
nanční krize, kvůli které se zhroutil světový trh 
s druhotnými surovinami. Města stabilizační 
program společnosti EKO-KOM vítají a tvrdí, 
že bez pomoci by fungování pracně vybudova-
ného systému třídění odpadu bylo ohroženo.  

„Program svým finančním rozsahem předsta-
vuje stovky milionů korun, které budou vyna-
loženy především na zkvalitnění úpravy odpa-
du tak, aby jej bylo možné obchodně uplatnit 
na domácím i zahraničním trhu s druhotnými 
surovinami,“ sdělila mluvčí společnosti EKO- 
-KOM Šárka Nováková. Zároveň dodala, že 
firma bude muset výraz-
ně zvýšit ceny za zajiš-
tění zpětného odběru a 
využití obalů svým kli-
entům, protože již vy-
čerpala finanční rezervy 
určené pro překlenutí 
výkyvů na trhu s odpa-
dy. Mezi zákazníky 
společnosti EKO-KOM 
patří např. firmy z řad 
dovozců, distributorů  
či maloobchodů, které 
obaly uvádějí na trh.  

Přesný finanční rozsah 
programu ani finanční 
intervence do jednotlivých odpadových komo-
dit Nováková s odvoláním na obchodní důvody 
nezveřejnila. „Na evropském trhu druhotných 
surovin převládá v této době spekulativní cho-
vání, a proto zveřejnění detailů o intervencích 
by mohlo omezit možnost úspěšného uplatnění 
českých surovin na tomto trhu,“ uvedla.  

Zástupci měst a obcí míní, že stabilizační 
program představuje pro obecní samosprávy 
rychlou a účinnou pomoc. „EKO-KOM uvolní 
prostředky, které dorovnají ztrátu třídicím lin-
kám způsobenou momentálně klesajícím zá-
jmem o druhotné suroviny. Třídicí linky tak 
budou moci dál zpracovávat stejné množství 
odpadů a navíc ho třídit lépe a tím plnit rostou-
cí požadavky na kvalitu jimi produkovaných 
surovin,“ uvedl předseda Svazu měst a obcí ČR 
(SMO ČR) Oldřich Vlasák, podle kterého tak 
obce nebudou muset za odběr vytříděného 
odpadu svozovým společnostem platit.  

Hospodářská komora sice několikasetmilio-
nový stabilizační program považuje za nutný 
pro zachování kvalitního systému nakládání  

s obalovými a domovními odpady, jedním de-
chem ale upozorňuje, že z pohledu firem je to 
maximum, co mohou pro zachování tohoto 
systému učinit. „Již současné ekonomické 
zatížení podniků způsobené realizací tohoto 
programu je za stávající nelehké ekonomické 
situace významné, jakkoli se autorizovaná oba-
lová společnost, odpadové firmy, města i obce 
snaží o maximálně efektivní nakládání s fi-
nančními prostředky,“ uvedlo vedení Hospo-
dářské komory v tiskové zprávě zaslané ČTK.  

Problémy s tříděným odpadem hlásí např. 
Zlínský kraj, který kvůli uzavření klíčových 
trhů v Číně a Indii hodlá vybudovat skládky 
pro dočasné uložení tohoto odpadu. Radnice  
v Příbrami v polovině ledna vypočítala, že 
náklady na likvidaci tříděného odpadu letos 

stoupnou kvůli finanční 
krizi o 440 tisíc Kč. 
Zatímco ještě loni např. 
vytříděný starý papír 
zpracovatelé vykupova-
li, letos chtějí za jeho 
likvidaci zaplatit.  
Podle SMO ČR bylo 
možné nynějším problé-
mům zamezit již dříve. 
„Není správné, že stále 
dochází k aktivnímu 
blokování moderních 
technologií využívání 
odpadů, které jsou v EU 
více a více podporová-

ny,“ upozornil Vlasák. Zmínil např. v Česku 
zatím opomíjené energetické využití odpadů. 
„Jak se právě nyní ukazuje, tato jednostranná 
orientace ČR na materiálové využití odpadů 
způsobila, že v momentech poklesu hospodář-
ské aktivity je ohrožen celý systém třídění a 
využití odpadů, který díky úsilí občanů generu-
je využitelné suroviny,“ podotkl Vlasák.  

Firma EKO-KOM již od začátku roku kvůli 
nepříznivé situaci na trhu druhotných surovin 
zvýšila o 15 % platby za vytříděný odpad. 
„Současně reagovala změnami způsobu finan-
cování v oblasti úpravy odpadu. Bohužel se 
ukázalo, že zmíněná opatření nejsou dostatečná 
vzhledem k dalšímu zhoršování situace třídě-
ného sběru,“ řekla Nováková.  

Akciová společnost EKO-KOM působí na 
trhu od roku 1997 a pro své klienty zajišťuje 
využití a recyklaci odpadů z nevratných obalů. 
Nyní je v ČR rozmístěno kolem 170 tisíc kon-
tejnerů, odpady se třídí v 5800 obcích. V roce 
2007 vytřídil každý obyvatel v průměru  
48,7 kilogramu odpadu.  

Asociace pro rozvoj recyklace stavebních materiálů  
v ČR, řádný člen mezinárodního svazu recyklace 
F.I.R. – Federation Internationale du Recyclage, 
Houten, pořádá ve spolupráci s Federation Interna-
tionale du Recyclage a Vysokým učením technickým 

 

14. ročník  
mezinárodní konference  
R E C Y C L I N G   2 0 0 9 

 

Možnosti a perspektivy recyklace stavebních 
odpadů jako zdroje plnohodnotných surovin 

 

termín : 26. a 27. března 2009 
místo konání: hotel Santon,  Brno 
garant akce: doc. Ing. Miroslav Škopán, CSc. 

 prezident ARSM 
 

Podrobný program a přihlášky na www.arsm.cz 

Čtěte odborný měsíčník  ODPADY 
 

Ukázkové číslo zdarma si můžete objednat  
na http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.arsm.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD
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OSN o omezování toxické rtuti  
K dohodě o plánu, jak omezit užívání toxic-

ké rtuti, jednomyslně dospěli zástupci 140 ze-
mí světa na 25. zasedání řídící rady Programu 
OSN pro životní prostředí (UNEP) v keňské 
metropoli Nairobi. Politici rozhodli vytvořit 
mezivládní vyjednávací výbor, který začne už 
příští rok pracovat na celosvětovém právně 
závazném nástroji pro omezení využívání 
rtuti. Podle UNEP se každoročně dostane do 
ovzduší asi 6000 tun rtuti.  

Bursík se chystá do USA   
Vicepremiér Martin Bursík pojede v polovi-

ně března do Spojených států, kde bude  
v rámci českého předsednictví Radě EU se 
zástupci nové americké administrativy jednat 
o klimatických změnách. Schůzky s ministrem 
energetiky a dalšími členy týmu prezidenta 
Baracka Obamy mají připravit půdu pro vy-
jednávání o mezinárodní dohodě o snižování 
skleníkových plynů, která na podzim vyvrcho-
lí na summitu v Kodani.  

EK pro zavření uhelných elektráren 
V čele žebříčku zemí, které budou muset do 

roku 2015 kvůli ekologickým požadavkům 
EU snížit počet uhelných elektráren nynější 
generace, je Británie a Polsko, dále Španělsko, 
Francie a Rumunsko. Ukazují to data Evrop-
ské komise, z nichž citovala agentura Reuters.   

Nová pravidla pro sběr baterií  
Poslanecká sněmovna 17. února v prvním 

čtení podpořila vládní novelu zákona o odpa-
dech, která má mj. zvýšit podíl separace pou-
žitých baterií i akumulátorů a zlepšit podmín-
ky pro jejich sběr. Nová pravidla přinesou 
povinnosti i výrobcům, kteří budou muset 
např. zajistit, aby se od září 2010 na každé 
baterii s obsahem těžkých kovů objevil sym-
bol použité chemikálie. Jde o novelu, která do 
českého práva zavádí evropskou směrnici. Ta 
ukládá členským státům, aby do roku 2012 
zajistily sběr aspoň čtvrtiny použitých baterií a 
akumulátorů. Do roku 2016 to má být 45 %. 

Další separační dvůr na odpad  
Obyvatelé Nového Jičína by už letos mohli 

začít využívat k likvidaci odpadu druhý sepa-
rační dvůr, který má město v plánu vybudovat 
za provozovnou kovošrotu v Suvorovově uli-
ci. Současný separační dvůr v Palackého ulici 
už kapacitně nestačí. Nový separační dvůr by 
mohl být až třikrát větší než stávající.  

V Hulíně bude solární elektrárna 
Solární elektrárnu o instalovaném výkonu 

zhruba 500 kilowatt chce v Hulíně na Kromě-
řížsku vybudovat společnost NWT Computer. 
Firma ji postaví na pozemku bývalé skládky  
v lokalitě Padělky. 

Řešením současné krize zpracování odpadů  
v Evropské unii má být zvýšení soběstačnosti 
unie ve zpracování vlastního odpadu. Státy by 
toho měly docílit zejména vyhledáváním no-
vých trhů pro druhotné suroviny, zabezpečením 
kapacit pro jejich zpracování, daňovými úleva-
mi zaměřenými na podporu trhu s recykláty a 
využíváním výrobků z recyklátů při veřejných 
zakázkách. Shodli se na tom v Praze zástupci 
ministerstev.  

V důsledku ekonomické krize se zhroutil trh 
s druhotnými surovinami. 
„Odpadový papír a plasty 
přestala dočasně vykupovat 
Čína a nyní se hromadí ve 
svozových firmách,“ řekl 
Marek Sýkora ze Svazu měst 
a obcí. Čína je přitom nejvý-
znamnějším světovým zpra-
covatelem druhotných suro-
vin. Radnice v některých 
krajích tak na krizi doplácejí 
tím, že za určitý odpad musí 
nebo budou muset platit, aby 
jim ho zpracovatelé vůbec 
vykoupili. 

Podle ředitele České asoci-
ace odpadového hospodář-
ství Petra Měchury je dalším 
problémem uzavírání papí-
ren, zpracoven plastů, hutí a 
skláren v Česku i v zahraničí. Vyvstávají tak 
obtíže se zpracováním některých druhů papíru 
a plastových fólií. Lepší je prý situace u PET 
láhví, které odebírá český zpracovatel. 

„Krize na trhu druhotných surovin je důsled-
kem celosvětové ekonomické krize. Papír, 
plast, sklo a železo jsou velmi důležité druhot-
né suroviny, které mohou být použity jako 
náhrada primárních surovinových zdrojů, a tím 
významně chránit životní prostředí,“ uvedla 

Šafránková. Podle ní se recykláty dají využít 
při veřejných zakázkách, např. pro výstavbu 
protihlukových stěn u silnic a železnic. 

Jednotlivé státy Evropské unie dále navrhly, 
aby Evropská komise připravila podrobnou 
aktuální analýzu toků druhotných surovin a 
kapacit zařízení pro jejich zpracování a využití 
v zemích unie. Hlavním společným cílem člen-
ských států je zvýšit soběstačnost EU ve zpra-
cování vlastního odpadu. „Zejména je důležité 
snížit závislost na vývozu odpadů do Asie,“ 

vysvětlila ředitelka minister-
ského odboru odpadů Zdeňka 
Bubeníková. 
„Uvedená opatření, společně 
se zmírněním ekonomické 
krize současnými zásahy 
vlád, by měla situaci vyřešit 
ještě v tomto roce,“ řekl no-
vinářům tajemník ministra 
životního prostředí Daniel 
Vondrouš. Problém zřejmě 
zůstane u směsného plastu, 
kde je jeho nadbytek vázán 
daleko více na nízkou cenu 
ropy než na ekonomickou 
krizi. 
Pět z 27 zemí Evropské unie 
se obává, že dané cíle v ob-
lasti obalových odpadů nedo-
káže splnit. Jde o státy  

s málo rozvinutým tříděním a recyklačním 
průmyslem. Česká republika však takové oba-
vy nemá, dodal Vondrouš. Ministerstvo život-
ního prostředí navrhlo řadu opatření na podpo-
ru recyklace jako součást protikrizového balíč-
ku české vlády. Tato opatření by měla snížit 
závislost země na dovozu primárních surovin, 
pomoci rozšířit pracovní příležitosti v recyk-
lačním průmyslu a omezit znečištění životního 
prostředí, řekla Šafránková. 

Staré dřevěné pražce se nesmějí prodávat lidem 
Vyřazené dřevěné železniční pražce patří mezi nebezpečné od-

pady a nesmějí být prodávány lidem k dalšímu využití. Informo-
vala o tom zástupkyně ombudsmana Jitka Seitlová.  

V minulosti nebyla tato pravidla dodržována. Pražce tvoří ploty 
a zídky zahrádek, schody a někteří kutilové z nich udělali i dětská 
hřiště. Na popud Seitlové nyní Česká inspekce životního prostředí 
(ČIŽP) zkoumá, kdo je za prodej pražců odpovědný a jak se  
s tímto odpadem nakládá nyní.  

Pražce jsou silně naimpregnovány, aby odpuzovaly vodu a odo-
laly zubu času. Proto jsou černé. Navíc jsou znečištěny úkapy  
z vlaků. Jejich používání na zahrádkách může kontaminovat půdu 
a podle některých názorů i spodní vody.  

Podle vyjádření Státního zdravotního ústavu mohou vyřazené 
dřevěné železniční pražce poškozovat zdraví a lidé by se měli 
vyhnout kontaktu s nimi.  

Dřevěné pražce jsou na mnoha místech měněny za pevnější 
betonové. Prodávány by měly být jen za účelem likvidace. Jejich 
recyklace není podle některých názorů téměř možná. Pražce pro-
dává Správa železniční dopravní cesty. Podle někdejšího vyjádření jejího mluvčího Pavla Hally je 
nenabízí veřejnosti, ale firmám, které mohou nakládat s odpady. „Naše informace ale hovoří o tom, 
že správa prodávala pražce i fyzickým osobám. Nyní to prověřuje inspekce,“ dodala Seitlová. 
Hlavního hygienika ČR Michaela Víta v uplynulých dnech požádala, aby veřejnost upozornil na 
nebezpečné vlastnosti vyřazených dřevěných pražců. 

Řešení: Soběstačnost EU ve zpracování odpadů 
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EIB zvýší půjčky na ekologii  
Evropská investiční banka EIB půjčí v letoš-

ním prvním pololetí automobilkám 7 mld. eur 
(přes 200 mld. Kč) na ekologické technologie. 
Ve zbytku roku by navíc mohla automobilové-
mu sektoru poskytnout další úvěry. Agentuře 
Reuters to řekl mluvčí EIB Rainer Schlitt.  

Více ekologických zemědělců  
Počet ekologických zemědělců loni v České 

republice stoupl téměř o polovinu na  
1946 farem. Ekologicky se podle ministerstva 
zemědělství hospodaří již bezmála na  
350 tisících hektarech a podíl ekologického 
zemědělství na celkové výměře zemědělské 
půdy přesáhl 8 %. Výměra orné půdy, na které 
rolníci hospodaří ekologicky, se loni zvýšila  
o 20 % na 35 tisíc hektarů.  

Soutěž Město stromů  
Obce a města se mohou přihlásit do čtvrtého 

ročníku ekologické soutěže Město stromů. 
Vítězem se stane radnice, která nejlépe pečuje 
o zeleň. Přihlášky do soutěže jsou ke stažení 
na www.stromzivota.cz/mestostromu. Zasílat 
je lze pořadatelům akce do 5. června. Násled-
ně bude vybrán vítěz. Slavnostní předání titulu 
Město stromů se odehraje v říjnu na Koncertě 
pro stromy.  

Spolupráce v jaderné energetice  
Francie a Itálie podepsaly dohodu o spolu-

práci v jaderné energetice. Smlouva otevírá 
francouzským firmám dveře k italskému trhu 
v této oblasti poté, co se Řím rozhodl posílit 
jadernou energetiku země. Dohoda počítá 
především s výstavbou jaderných elektráren  
v Itálii, ale také např. s výzkumem a likvidací 
jaderného odpadu.  

Experti: Voda v Labi čistější 
Navzdory značnému pokroku při zlepšování 

kvality vody v Labi zbývá k dosažení dobrého 
stavu ještě dlouhá cesta. Ekologické standardy 
vyžadované EU totiž zatím dosahuje jen 5 až 
10 % vody v labském povodí. Po jednání sdru-
žení zemí z povodí tohoto veletoku to prohlá-
sil Hans-Dieter Grett, který vede koordinační 
radu sdružení.  

Dřevěné domy lákají mladé  
Nástup mladších ročníků do produktivního 

života zřejmě stojí za rostoucím zájmem  
o nízkoenergetické dřevostavby. Významnou 
roli hraje také snaha šetřit kvůli stoupajícím 
cenám energií. Na veletrhu Dřevostavby 2009 
se na tom dnes v Praze-Letňanech shodli zá-
stupci firem. 

Polovina z více než 630 obcí stále nemá čističku 
Zhruba polovina z více než 630 obcí nemá 

dosud odpovídající čistírnu odpadních vod či 
kanalizaci, náklady na jejich dořešení přesahují 
38 mld. Kč. Vyplývá to z předběžných výsled-
ků dotazníkového šetření ministerstva země-
dělství. Podle evropské směrnice musí mít 
všechny tuzemské aglomerace s více než 2000 
obyvateli do konce roku 2010 odpovídající 
čištění odpadních vod, jinak hrozí Česku sank-
ce od Evropské unie. 

Téměř třetinu z celkové částky si vyžádá 
dořešení situace v Praze, zejména plánovaná 
rekonstrukce Ústřední 
čistírny odpadních vod 
na Císařském ostrově. 
Více než 7 mld. Kč bude 
potřeba na dokončení 
projektů v Moravsko-
slezském kraji. Naopak 
nejdále jsou v plnění 
unijních požadavků na 
Vysočině, v Jihočeském 
a Plzeňském kraji. Doře-
šit zbývá ještě 315 obcí,  
321 jich je z pohledu 
MZe dokončených. Oficiální údaje, které se 
mohou od předběžných výsledků mírně lišit, 
by mělo ministerstvo zveřejnit v březnu. 

Protože je patrné, že ČR dobudovat čističky 
v požadovaném termínu nestihne, vypracovalo 
MZe pro tento případ plán jednání s Evropskou 
komisí, který by měl zamezit sankcím. Vláda 
měla plán projednat v polovině ledna, jeho 
projednání však odložila. Materiál by se měl na 
jednání kabinetu vrátit koncem února. 

Na dobudování čističek odpadních vod a 
kanalizací v problémových aglomeracích chy-
bělo podle materiálu, který předložilo v listo-
padu ministerstvo životního prostředí vládě, 
8,5 mld. Kč z celkových nákladů 14,1 mld. Kč. 
Na projekty v obcích, které mají smlouvy  
s vodárenskými provozovateli uzavřeny na 
období přesahující konec roku 2022, není totiž 
možné čerpat evropské peníze. Chybějící pení-
ze tak bude nejspíše nutno doplnit komerčními 
úvěry či z veřejných prostředků. Zástupci vo-
dohospodářských firem označují podmínky pro 

čerpání dotací za příliš 
přísné a požadují jejich 
zmírnění. V případě, že si 
budou investoři muset na 
dobudování čističek půj-
čit, promítne se to podle 
nich v budoucnu do růstu 
cen vody. Rozhodující 
část financí na dokončení 
čističek by měla být po-
kryta z operačního pro-
gramu Životní prostředí. 
Z celkových prostředků 

programu, který má přerozdělit pětinu peněz 
určených ze strukturálních fondů EU pro ČR, 
jde na splnění evropských norem na čištění 
odpadních vod zhruba jedna třetina. Celkem 
nabídne přes 5,2 mld. eur (asi 145 mld. Kč).  

Na konci loňského června odhadovalo MZe 
scházející náklady na dobudování čističek a 
kanalizací na 44,4 mld. Kč, z toho mělo  
29,3 mld. jít na výstavbu čističek odpadních 
vod a 15,1 mld. na dobudování kanalizace. 

Výrobci mobilů a operátoři chtějí jednotné nabíječky 
Skupina 17 mobilních operátorů a výrobců mobilních 

telefonů chce prosadit jednotný standard pro nabíječky  
k telefonům. Odvětvová asociace GSMA se na nynější 
konferenci v Barceloně dohodla, že tento standard připraví 
do roku 2012. Lidé  by tedy mohli k většině mobilů použí-
vat nabíječky od kteréhokoli výrobce bez ohledu na znač-
ku. Tatáž nabíječka by pak měla sloužit i k mobilům, které 
si člověk koupí v budoucnu. GSMA spočítala, že by se 
omezením výroby a přepravy nadbytečných nabíječek 
snížily emise skleníkových plynů o 13,6 až 21,8 mil. tun 
ročně. Asociace dodává, že použité nabíječky představují přes 51 tisíc tun odpadu za rok. Výrobci 
mobilů mají velkou příležitost řešit ekologické otázky a navržený program navíc výrazně uspoří 
zdroje – nehledě na pohodlí spotřebitelů, vypíchl šéf GSMA Rob Conway. „Mobily mají obrovský 
potenciál pomoci lidem žít a pracovat ekologicky a díky podpoře několika největších jmen z oboru 
se tato iniciativa prosadí,“ dodal. Z gigantů jsou v asociaci např. výrobce mobilů Nokia a operátoři 
AT&T, Vodafone, T-Mobile či Telefónica. Z dalších firemních jmen se na iniciativě podílejí např.  
3 Group, LG, mobilkom austria, Motorola, Orange, Qualcomm, Samsung, Sony Ericsson, Telecom 
Italia, Telenor a Telstra. Nabíječky s jednotným standardem budou mít jako připojení USB a budou 
splňovat podmínky vysoké energetické účinnosti. Mají uspořit až 50 % energie. Marco Caputo, 
italský člen Evropského parlamentu, dohodu přivítal. Dodal ale, že takový standard nemůže být 
dobrovolný a musí se v oboru stát povinností. Caputo připomněl, že podle jedné francouzské stu-
die zastará každých 20 měsíců asi 48 až 51 mil. nabíječek, napsala AP. 

Ekologie 
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